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1
 This article is comprised of a single ḥadīth that, when presented with the various wordings and additions, illustrate 

with clear descriptions the distinction between a believer and a disbeliever at the time of death. This ḥadīth, though 

recorded in earlier ḥadīth collections, was translated from “Aḥkām al-Janāiz wa Bidau’hā” (no. 105, pp. 198-202) by 

Muḥammad Nāṣir al-Dīn al-Albānī with the scholar’s accompanying notes included. 



  
 

  Page 2 
 

Introduction 

 

 

It is permissible to sit around the grave at the time of burial and remind those present of 

death and what occurs after a person dies. 

 

This is based on the ḥadīth of al-Barā Ibn ‘Āzib ( رضي الله عنه ) who said: We went out with 

the prophet (  عليه وسلّمصلّى الله  ) for the funeral of a man from the Anṣār.2 When we reached 

the grave and the body was placed inside, the messenger of Allah ( صلّى الله عليه وسلّم.) sat 

[facing the direction of the Ka’bah in Mecca.]3 We all sat around him and we were so 

still and quiet that it was as if birds were sitting undisturbed on our heads. The prophet 

 had in his hand a stick with which he was scratching the ground. [He (.صلّى الله عليه وسلّم.)

began looking up to the sky and then back down to the ground, raising his gaze and 

lowering it, and he did this three times.] He then repeated two or three times: 

 

 « رِبْالقَ ابِذَعَ نْمِ الِلها بِوْذُيْعِتَسْاِ »

Seek refuge with Allah from the punishment of the grave. 

 

[He then said: 

 

 « رِبْالقَ ابِذَعَ نْمِ مَّ إِنِّيْ أَعُوْذُ بِكَهُللَّا »

Oh Allah, I seek refuge with you from the punishment of the grave.] 

 

                                                           
2
  The Anṣār, or “supporters,” were the residents of Medina who supported the prophet ( صلّى الله عليه وسلّم ) and his 

companions from Mecca when they migrated to Medina. 
3
  From here on, additional wordings taken from the various narrations of this same ḥadīth will appear in brackets – 

each recorded difference in wording appearing in a separate set of brackets. 
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[And he said that three times.] 

 

The prophet ( صلّى الله عليه وسلّم ) then said… 
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A Believer at the Time of Death 

 

 

 ةٌكَلائِمَ هِيْلَإِ لَزَ، نَ ةِرَخِن الآمِ الٍبَقْإِ، وَ ايَنْن الدُّمِ اعٍطَقِي انْفِ انَا كَذَإِ نَمِؤْالُم دَبْالعَ نَّإِ »

 4طٌوْنُحَ، وَ ةِنَّالَج انِفَكْن أَمِ نٌفَم كَهُعَ، مَ سُمْم الشَّهُهَوْجُوُ نَّأَ، كَ هِوْجُالوُ ضُيْ، بَ اءِمَن السَّمِ

ى تَّحَ 5لامُالسَ هِيْلَعَ تِوْالَم كُلَمَ ئُيْجِيَ مَّ، ثُ رِصَالبَ دَّمُ هُنْا مِوْسُلِجْى يَتَّ، حَ ةِنَّالَج طِوْنُن حَمِ

 ةٍرَفِغْى مَلَإِ يْجِرُخْ، اُ (ةُنَّئِمَطْالُم:  ةٍايَوَي رِفِوَ) ةُبَيِّالطَّ سُفْا النَّهَتُيَّأَ:  لُوْقُيَفَ هِسِأْرَ دَنْعِ سَلِجْيَ

 « انٍوَضْرِوَ ن الِلهمِ

Indeed the believing servant, when he comes to the departure of this life and the arrival 

of the hereafter, angels come down to him from the sky, their faces so white and bright, 

it is as if their faces were the sun. They will have with them a shroud from Paradise and 

embalms4 from Paradise, and they will sit as far away from the deceased as the eye 

can see. Then the Angel of Death5 ( عليه السَلام ) will come and sit beside his head and 

say, “Oh good soul (In another narration: “Oh soul, safe and peaceful”), come out to 

forgiveness and pleasure from Allah.” 

 

The prophet ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued: 

 

 تْجَرَا خَذَى إِتَّحَ:  ةٍايَوَي رِفِوَ) ، اهَذُخُأيَْ، فَ اءِقَي السِّن فِمِ ةُرَطْالقَ لُيْسِا تَمَكَ لُيْسِتَ جُرُخْتَفَ »

 هُلَ تْحَتِفُ، وَ اءِمَي السَّفِ كٍلَمَ لُّكُ، وَ ضِرْالَأوَ اءِمَالسَّ نَيْبَ كٍلَمَ لُّكُ هِيْلَعَ ىلَّصَ هُحُوْرُ

ا ذَإِ، فَ (مْهِلِبَن قِمِ هِحِوْرُبِ جَرَعْيُ نْأَ الَله نَوْعُدْيَ مْهُوَ لاَّإِ ابٍبَ لِهْن أَمِ سَيْ، لَ اءِمَالسَّ ابُوَبْأَ

                                                           
4
  The Arabic word here, حَنُوْط (ḥanūṭ), or embalms, as explained by al-Albānī, is a mixture of perfume which is 

applied to the shroud of the deceased or directly to his body. 
5
  al-Albānī explains: This is his name in the Quran and Sunnah, “Malak al-Mawt” or the “Angel of Death.” As for the 

name, “’Izrāīl,” there is no basis for it and it is contradictory to the well-known name that people know (“Angel of 
Death”). And perhaps it is from the past narrations of the Jews. 
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 كَلِي ذَفِ، وَ نِفَالكَ كَلِي ذَا فِهَوْلُعَجْيَا فَهَوْذُخُأْى يَتَّحَ نٍيْعَ ةَفَرْطَ هِدِي يَا فِهَوْعُدَيَ مْا لَهَذَخَأَ

6نَوْطُرِّفَم لا يُهُا وَنَلُسُرُ هُتْفَّوَتَ:  ىالَعَتَ هُلُوْقَ كَلِذَفَ[،  طِوْنُالَح
 َبِيَطْأَا كَهَنْمِ جُرُخْيَ، و 

 « ضِرْالَأ هِجْى وَلَعَ تْدَجِوُ كٍسْمِ ةِحَفْنَ

The believer’s soul then comes out (easily and gently) like a drop flows from the spout 

of a waterskin. The Angel of Death will then take it. (And in another narration: And when 

his soul is taken out, every angel between the heavens and earth and every angel in the 

heavens send prayers upon him. The gates of heaven are opened to him and all 

gatekeepers will call upon Allah, asking that his soul ascend by way of them.) The Angel 

of Death will take the soul and when he has taken it, the other angels do not leave it in 

his hand even for the blink of an eye before they place it in that shroud and embalms 

(from Paradise). [And that is like the statement of Allah: Our messengers take him 

and they do not fail (in their duties).6 And there will come from the soul a scent like 

the best, most fragrant perfume found on earth.  

 

Allah’s messenger ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued: 

 

 حُوْا الرُّذَهَ امَ:  اوْالُقَ لاَّإِ ةِكَلائِالَم نمِ لٍأى مَلَا عَهَبِ -يعني  - نَوْرُّمُيَ لاا فَهَبِ نَوْدُعَصْيَفَ »

،  ايَنْي الدُّا فِهَبِ هُنَوْمُّسَا يُوْانُكَ يْتِالَّ هِائِمَسْأَ نِسَحْأبَِ -لان فُ نُابْ لانُفُ:  نَوْلُوْقُيَ؟ فَبُيِّالطَّ

 اءٍمَسَ لِّكُ نعُهُ مِ، فَيُشَيِّ مْهُلَ حُتَفْيُ، فَ هُلَ نَوْحُتِفْتَسْيَ، فَ ايَنْالدُّ اءِمَلى السَّا إِهَا بِوْهُتَنْى يَتَّحَ

 زَّعَ الُله لُوْقُيَ، فَ ةِعَابِالسَّ اءِمَى السَّلَإِ هِبِ يَهِتَنْى يَتَّ، حَ اهَيْلِي تَتِالَّ اءِمِسَّى اللَ، إِ اهَوْبُرَّقَمُ

 هُدُهَشْيَ مٌوْقُرْمَ ابٌتَكِ نوْيُّلِّا عِمَ اكَرَدْا أَمَوَ،  نيْيِّلِّي عِي فِدِبْعَ ابَتَا كِوْبُتُكْاُ: .لَّجَوَ

 [ينِّم أَهُتُدْعَوَ]ي نِّإِ، فَ ضِرْى الَألَإِ هُوْدُيْعِأَ:  [ الُقَيُ مَّثُ نَيْيِّلِّي عِفِ هُابُتَكِ بُتَكْيُفَ 7نَوْبُرَّقَالُم

                                                           
6
  The Quran, Sūrah al-An’ām, 6:61. 

7
  The Quran, Sūrah al-Muṭaffifīn, 83:19-21. 
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 ادُعَتُ [، وَ ضِرْى الَألَإِ دُّرَيُ] ـفَ: ، قال ىرَخْأُ ةًارَتَ مْهُجُرِخْا أُهَنْمِوَ مْهُدُيْعِا أُيْهَفِ، وَ.مْهُتُقْلَا خَهَنْمِ

 « [نَيْرِبِدْمُ] [هُنْا عَوْلَّا وَذَإِ هِابِحَصْأَ الِعَنِ قَفْخَ عُمَسْيَ هُنَّإفَِ:  الَقَ]،  هِدِسَي جَفِ هُحُوْرُ

The angels will ascend with the believer’s soul and will pass no group of angels except 

that they will ask, “Who is this good soul?” The other angels will answer, “He is So-and-

So, the son of So-and-So,” calling him the best names people used to call him in life. 

The angels will continue rising with the soul until they come to the end of the sky of this 

world. They will seek permission for the next heaven to open for him (the soul) and it will 

be opened for them. The best angels of every heaven will accompany him until they 

reach to the next heaven, and they will continue in this manner until they reach the 

seventh heaven. Then Allah ( ّعزّ وجل ) will say, “Write my servant’s book (of deeds) in 

‘Illiyyūn.” And what will make you know what ‘Illiyyūn is? A register inscribed. 

Which is witnessed by those (angels) brought near (to Allah).7 So his book will be 

recorded in ‘Illiyyūn.] Then it will be said, “Return him to the earth, for surely [I promised 

them that] from it I created them, to it I will return them, and from it I will bring them out 

once again.” So [he will then be returned to earth and] his soul will be returned to his 

body. [He will then be able to hear the footsteps of his companions’ shoes as they turn 

from him and walk away] [leaving him behind]. 

 

He ( صلّى الله عليه وسلّم ) continues: 

:  لُوْقُيَ؟ فَكَبُّن رَمَ:  هُلَ لانِوْقُيَفَ هِانِسَلِجْيُ [، وَ هِانِرَهِتَنْيَ] ـفَ [ارَهَتِنْالِا دَيْدِشَ] انِكَلَمَ هِيْتِأيَْفَ »

ي ذِالَّ لُجُا الرَّذَا هَمَ:  هُلَ لانِوْقُيَفَ ، لامُسْي الِإنِيْدِ:  لُوْقُيَ؟ فَكَنُيْا دِمَ:  هُلَ لانِوْقُيَ، فَ ي اللهبِّرَ

 لُوْقُيَ؟ فَكَلُمَا عَمَوَ:  هُلَ لانِوْقُيَ، فَ مَلَّسَوَ هِيْلَعَ ى الُلهلَّصَ الِله لُوْسُرَ وَهُ:  لُوْقُيَم؟ فَكُيْفِ ثَعِبُ

؟ كَيُّبِن نَ؟ مَكَنُيْا دِ؟ مَكَبُّن رَمَ:  لُوْقُيَفَ هُرَهِتَنْيَفَ ، تُقْدَّصَ، وَ هِبِ تُنْآمَفَ ، الِله ابَتَكِ تُأْرَقَ: 

ا وْنُآمَ نَيْذِالَّ الُله تُبِّثَيُ لَّجَوَ زَّعَ الُله لُوْقُيَ نَيْحِ كَلِذَ، فَ نِمِؤْى الُملَعَ ضُرَعْتُ ةٍنَتْفِ رُي آخِهِوَ
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ى لَّصَ دٌمَّحَي مُيِّبِنَ، وَ لامُسْي الإنِيْدِ، وَ ي اللهبِّرَ:  لُوْقُيَفَ،  8ايَنْالدُّ اةِيَي الَحفِ تِابِالثَّ لِوْالقَبِ

 نمِ هُوْسُبِلْأَ، وَ.ةِنَّن الَجمِ هُوْشُرِفْأَ، فَ يدِبْعَ قَدَصَ نْأَ : اءِمَي السَّفِ ادٍنَي مُادِنَيُ، فَ مَلَّسَوَ هِيْلَعَ الُله

 دَّمُ هِرِبْي قِفِ هُلَ حُسَفْ، ويُ اهَبِيْطِا وَهَحِوْن رَمِ هِيْتِأيَْفَ:  الَ، قَ ةِنَّى الَجلَا إِابًبَ هُا لَوْحُتَافْ، وَ ةِنَّالَج

 « هِرِصَبَ

Two angels [harsh in reprimanding] will then come to him. They [will reprimand him and] 

will sit him up and ask, “Who is your lord?” The believer will reply, “My lord is Allah.” 

They will further ask, “What is your religion?” to which he will reply, “My religion is 

Islam.” The two angels will then ask, “Who was that man who was sent to you?” He will 

reply, “He is the messenger of Allah ( صلّى الله عليه وسلّم ).” They will finally ask him, “And 

what did you do?” The person will say, “I read the book of Allah, I believed in it, and I 

considered it to be true.” So he will rebuke him and ask, “Who is your lord? What is your 

religion? Who is your prophet?” and that is the last trial the believer will experience. And 

that is as Allah ( ّعزّ وجل ) says: Allah keeps firm those who believe with the firm 

word in the worldly life and in the hereafter.8 So the person will answer, “My lord is 

Allah, my religion is Islam, and my prophet is Muhammad ( صلّى الله عليه وسلّم )”. Then a 

caller from the heaven will call out, “My servant has spoken the truth. So give him 

furnishings from Paradise, clothe him from Paradise, and open for him a door to 

Paradise.” The pleasant and refreshing breeze of Paradise and its fragrance will then 

come to the person, and his grave will be made spacious, spread out as far as his eye 

can see. 

 

Allah’s messenger ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued:  

 

                                                           
8
  The Quran, Sūrah Ibrāhīm, 14:27. 
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،  حِيْالرِّ بُيِّ، طَ ابِيَالثِّ نُسَ، حَ هِجْالوَ نُسَحَ لٌجُرَ [هُلَ لُثِّمَيُ:  ةٍايَوَي رِفِوَ] هِيْتِأيَْوَ:  الَقَ »

 كَمُوْا يَذَهَ ، [مٌيْقِمُ مٌيْعِا نَهَيْفِ اتٍنَّجَ، وَ ن اللهمِ انٍوَضْرِبِ رْشِبْأَ]،  كَرُّسُي يَذِالَّبِ رْشِبْأَ:  لُوْقُيَفَ

 ئُيْجِيَ هُجْالوَ كَهُجْوَفَ ؟تَنْن أَمَ [رٍيْخَبِ الُله كَرَشَّبَفَ تَنْأَوَ]:  هُلَ لُوْقُيَ، فَ دُعَوْتُ تَنْي كُذِالَّ

ا ئًيْطِ، بَ الِله ةِاعَطَي إِا فِعًيْرِسَ تَنْكُ لاَّإِ كَتُمْلِا عَمَ الِلهوَفَ] حُالِالصَّ كَلُمَا عَنَأَ:  لُوْقُيَ، فَ رِيْالَخبِ

:  الُقَيُ، فَ ارِن النَّمِ ابٌبَ، وَ ةِنَّن الَجمِ ابٌبَ هُلَ حُتَفْيُ مَّ، ثُ [ارًيْخَ الُله اكَزَجَ، فَ الِله ةِيَصِعْي مَفِ

 امَيَقِ لْجِّعَ بِّرَ:  الَقَ ةِنَّي الَجا فِى مَأَا رَذَإفَِ ، اذَهَ هِبِ الُله كَلَدَبْأَ ، الله تَيْصَعَ وْلَ كَلُزِنْا مَذَهَ

 « [نْكُسْاُ:  هُلَ الُقَيُفَ]،  يالِمَوَ لِهْى أَلَإِ عُجِرْأَ امَيْكَ،  ةِاعَالسَّ

There will then come to him [In another narration: or there will be portrayed to him the 

form of] a man with a beautiful face, beautiful clothing, and a beautiful fragrance. This 

man will say, “Rejoice at that which will please you. [Rejoice at the pleasure of Allah and 

gardens in which is eternal bliss.] This is your day which you were promised.” So the 

person will ask the man, “[And you, may Allah give you good,] who are you? Your face 

is the face that brings good.” The man will reply, “I am your good deed. [For I swear by 

Allah, I only knew you to be quick to obey Allah, hesitant to disobey Allah, so may Allah 

reward you with good.]” A door to Paradise will then be opened for him. A door to the 

fire will also be opened and he will be told, “This is your place if you had disobeyed 

Allah, but Allah has replaced it with this (Paradise).” When the person sees what is in 

Paradise, he will say, “My lord, speed up the last hour, so I can return to my family and 

wealth.” [He will be told, “Rest.”] 

 

As for a disbeliever, the prophet ( صلّى الله عليه وسلّم ) said… 
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A Disbeliever at the Time of Death 

 

 

 الٍبَقْإِ، وَ ايَنْن الدُّمِ اعٍطَقِي انْفِ انَا كَذَإِ (رَاجِالفَ:  ةٍايَوَي رِفِوَ) رَافِالكَ دَبْالعَ نَّإِوَ:  الَقَ »

ن مِ] 9حُوْسُم الُمهُعَ، مَ هِوْجُالوُ دُوْ، سُ [ادٌدَشِ لاظٌغِ] ةٌكَلائِمَ اءِمِن السَّمِ هِيْلَإِ لَزَ، نَ ةِرَخِن الآمِ

:  لُوْقُيَ، فَ هِسِأْرَ دَنْعِ سَلِجْى يَتَّحَ تِوْالَم كُلَمَ ئُيْجِيَ مَّ، ثُ رِصَالبَ دَّمُ هُنْمِ نَوْسُلِجْيَ، فَ [ارِالنَّ

 « بٍضَغَوَ ن الِلهمِ طٍخَى سَلَي إِجِرُخْاُ ةُثَيْبِالَخ سُفْا النَّهَتُيَّأَ

Indeed the disbelieving (In another narration: wicked, immoral) servant, when he 

reaches the departure from this life and the arrival of the hereafter, angels [harsh and 

severe] come down from the sky to him, their faces dark. They will have with them 

sackcloth [from the fire.] They will sit as far away from the deceased as the eye can see, 

then the Angel of Death will come and sit beside his head and say, “Oh filthy soul, come 

out to displeasure and anger from Allah.” 

 

The prophet ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued: 

 

،  لِوْلُبْالَم فِوْن الصُّمِ [بعَالشُّ رُيْثِالكَ] دُوْفُع السُّزَتَنْا يُمَا كَهَعُزِتَنْيَفَ هِدِسَي جَفِ قُرَّفَتَفَ:  الَقَ »

ي فِ كٍلَمَ لُّكُ، وَ ضِرْالَأوَ اءِمَالسَّ نَيْبَ كٍلَمَ لُّكُ هُنُعَلْيَفَ]،  [بُصَالعَوَ قُوْرُا العُهَعَمَ عُطَّقَتُفَ]

 هُحُوْرُ جَرِعْتَ لاَّأَ الَله نَوْعُدْيَ مْهُوَ لاَّإِ ابٍبَ لِهْن أَمِ سَيْ، لَ اءِمَالسَّ ابُوَبْأَ قُلَغْتُوَ ، اءِمَالسَّ

 كَلْي تِا فِهَوْلُعَجْى يَتَّحَ نٍيْعَ ةَفَرْطَ هِدِيَ يا فِهَوْعُدَيَ مْ، لَ اهَذَخَا أَذَإِ، فَ اهَذُخُأيَْ، فَ [مْهِلِبَن قِمِ

 « ضِرْالَأ هِجْى وَلَعَ تْدَجِوُ ةٍفَيْجِ حِيْرِ نِتِنْأَا كَهَنْمِ جُرُخْبَ، وَ حِوْسُالُم
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The disbeliever’s soul will then scatter, dispersing throughout his body, but the Angel of 

Death will rip it out violently similar to how a skewer [with many forks] is yanked through 

wet wool [ripping with it the veins and nerves].[Every angel between the heaven and 

earth and every angel in the heaven will curse the person. The gates of heaven will be 

closed and there will be no group of gatekeepers except that those angels will call upon 

Allah, asking that his soul does not ascend by way of them]. The Angel of Death will 

take the soul and when he has taken it, the other angels do not leave it in his hand even 

for the blink of an eye before they put the soul into that sackcloth. There will emit from 

the soul a stench more disgusting, offensive than any decaying carcass found on the 

surface of the earth.   

 

Allah’s messenger ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued: 

 

؟ ثُيْبِالَخ حُوْا الرُّذَا هَمَ:  اوْالُقَ لاَّإِ ةِكَلائِن الَممِ لٍأى مَلَا عَهَبِ نَوْرُّمُلا يَ، فَ اهَبِ نَوْدُعَصْيَفَ »

 هِبِ يَهِتَنْى يَتَّ، حَ ايَنْي الدُّا فِهَى بِمَّسَيُ انَي كَتِالَّ هِائِمَسْأَ حِبَقْأبَِ -لان فُ نُابْ لانُفُ:  نَوْلُوْقُيَفَ

لا :  مَلَّسَوَ هِيْلَعَ ى الُلهلَّصَ الِله لُوْسُرَ أَرَقَ مَّ، ثُ هُلَ حُتَفْلا يُ، فَ هُلُ حُتَفْتَسْيُا فَيَنْالدُّ اءِمَى السَّلَإِ

 الُله لُوْقُيَفَ 10اطِيَالِخ مِّي سَفِ لُمَالَج جَلِى يَتَّحَ ةِنَّالَج نَوْلُخُدْلا يَوَ اءِمَالسَّ ابُوَبْم أُهُح لَتَّفَتُ

ى لَي إِدِبْا عَوْدُيْعِأَ:  الُقَيُ مَّثُ]،  ىلَفْالسُّ ضِرْي الَأ، فِ نيْجِّي سِفِ هُابَتَا كِوْبُتُكْاُ:  لَّجَوَ زَّعَ

 ، [ىرَخْأُ ةًارَتَ مْهُجُرِخْا أُهَنْمِ، وَ مْهُدُيْعِا أُهَيْفِ، وَ مْهُتُقْلَا خَهَنْي مِنِّأَ مْهُتُدْعَي وَنِّإفَِ ضِرْالَأ

ا مَنَّأَكَفَ الِلهبِ كْرِشْيُ نْمَوَ:  أَرَقَ مَّثُ [هِدِسَي جَفِ عَقَى تَتَّحَ]ا حًرْطَ [اءِمَن السَّمِ] هُحُوْرُ حُرَطْتُفَ
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 Meaning: the eye of a needle. A camel is a known animal, but it is referred to as َلمَج  (jamal) in Arabic when it has 

reached nine years of age. The verse is in Sūrah al-A’rāf, 7:40. 
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ي فِ هُحُوْرُ ادُعَتُفَ 11قٍيْحْسَ انٍكَي مَفِ حُيْالرِّ هِي بِوِهْتَ وْأَ رُيْالطَّ هُفُطَخْتَفَ اءِمَالسَّ نَمِ رَّخَ

 « [هُنْعَ وْلَّا وَذَإِ هِابِحَصْأَ الِعَنِ قَفْخَ عُمَسْيَلَ هُنَّإفَِ:  الَقَ]،  هِدِسَجَ

The angels will ascend with the soul and will pass no group of angels except that they 

will ask, “What is this filthy soul?” The angels carrying the soul will answer, “He is So-

and-So, the son of So-and-So,” calling him the worst names he used to be called in life. 

The angels will continue rising with the soul until they come to the end of the sky of this 

world. They will seek permission for the next heaven to open for him (the soul) but he 

will be refused entry. Allah’s messenger then recited: The gates of heaven will not 

be opened for them, nor will they enter Paradise until a camel enters into the eye 

of a needle.12 Then Allah ( ّعزّ وجل ) will say, “Write his book (of deeds) in Sijjīn, in the 

lowest earth.” [It will then be said, “Return my servant to the earth, for surely I promised 

them that from it I created them, to it I will return them, and from it I will bring them out 

once again.”] His soul will then be thrown [from the heaven] with a single toss [and fall 

into his body]. The prophet then recited: And whoever associates with Allah 

partners in worship, it is as he had fallen from the sky and was snatched by the 

birds or the wind carried him down to some remote place.11 And so his soul will 

be returned to his body. He will then be able to hear the footsteps of his companions’ 

shoes as they turn and walk away from him.] 

 

He ( صلّى الله عليه وسلّم ) continues: 
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 The Quran, Sūrah al-Ḥajj, 22:31 
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 The Quran, Sūrah al-A’rāf, 7:40. 
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:  لُوْقُيَفَ] ؟كَبُّن رَمَ:  هُلَ لانِوْقُيَ، فَ هِانِسَلِجْيُ [، وَ هِانِرَهَتَنْيَ، فَ ارِهَتِنْا الِادَيْدِشَ] انِكَلَمَ هِيْتِأيَْوَ »

 لُوْقُا تَمَفَ:  نِلاوْقُيَفَ ، [يرِدْلا أَ اهٍهَ اهٍهَ:  لُوْقُيَ؟ فَكَنُيْا دِمَ:  هُلَ نِلاوْقُيَ، فَ يرِدْلا أَ 13اهٍهَ اهٍهَ

لا  اهٍهَ اهٍهَ:  لُوْقُيَفَ! دٌمَّحَمَ:  الُقَيُ، فَ هِمِسْي لِادِتَهْلا يَفَ ؟مكُيْفِ ثَعِي بُذِالَّ لِجُا الرَّذَي هَفِ

ن مِ ادٍنَي مُادِنَيُ، فَ [تَوْلَلا تَوَ]،  [تَيْرَلا دَ:  الُقَيُفَ:  الَقَ! اكذَ نَوْلُوْقُيَ اسَالنَّ تُعْمِسَ]ي رِدْأَ

ا هَرِّن حَمِ هِيْتِأيَْ، فَ ارِى النَّلَا إِابًبَ هُا لَوْحُتَافْ، وَ ارِن النَّمِ هُا لَوْشُرِفْأَ، فَ بَذَكَ:  نْأَ اءِمَالسَّ

 « هُلاعُضْأَ هِيْفِ فَلِتَخْى تَتَّحَ هُرُبْقَ هِيْلَعَ قُيَّضَيُ، وَ اهَمِوْمُسَوَ

There will come to him two angels [harsh in reprimanding who will chastise him and] 

make him sit up. They both ask him, “Who is your lord?” [The person will reply, “Huh, 

huh, I don’t know.” The angels further ask him, “What is your religion?” and he will again 

answer, “Huh, huh, I don’t know.”]  The angels will then ask him, “Then what do you say 

about this man that was sent to you?” He will not be guided to remember his name. It 

will be said, “Muhammad!” Then the person will say, “Huh, huh, I don’t know.” [“I did 

hear the people saying that!” He will then be told, “You did not know] [and you did not 

read.”] A caller will then call out from the heaven, saying, “He lied. So give him 

furnishing from the fire (of Hell) and open a door for him to the fire.” Its heat and 

scorching wind will then come to him, and his grave will close in on him, tightening 

around him until his ribs are pressed together. 

 

Allah’s messenger ( صلّى الله عليه وسلّم ) continued:  

 

:  لُوْقُيَ، فَ حِيْالرِّ نُتِنْ، مُ ابِيَالثِّ حُيْبِ، قَ هِجْالوَ حُيْبِقَ لٌجُرَ( هُلَ لُثِّمَيُوَ:  ةٍايَوَي رِفِوَ) هِيْتِأيَْوَ »

 نْمَ [رِّالشَّبِ الُله كَرَشَّبَفَ تَنْأَوَ] لُوْقُيَ، فَ دُعَوْتُ تَنْي كُذِالَّ كَمُوْا يَذَ، هَ كَؤُوْسُي يَذِالَّبِ رْشِبْأَ
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 تَنْكُ لاَّإِ تُمْلِا عَمَ الِله وَفَ] ، ثُيْبِالَخ كَلُمَا عَنَأَ:  لُوْقُيَفَ !رِّالشَّبِ ئُيْجِيَ هُجْالوَ كَهُجْوَ؟ فَتَنْأَ

 مُّصَى أَمَعْأَ هُلَ ضُيَّقَيُ مَّ، ثُ ارًّشَ الُله اكَزَجَفَ]،  [الِله ةِيَصِعْى مَلَا إِعًيْرِ، سَ الِله ةِاعَن طَا عَئًيْطِبَ

 مَّ، ثُ اابًرَا تُهَبِ رَيْصِى يَتَّحَ ةًبَرْضَ هُبُرِضْيَ، فَ اابًرَتُ انَكَ لٌبَا جَهَبِ بَرِضُ وْلَ! ةٌبَّزَرْمِ هِدِي يَفِ مُكَبْأَ

،  نِيْلَقَالثَّ لاَّإِ يْءٌشَ لُّكُ هُعُمَسْيَ ةًحَيْصَ حُيْصِيَ، فَ ىرَخْأُ ةًبَرْضَ هُبُرِضْيَ، فَ انَا كَمَكَ الُله هُدُيْعِيُ

 « ةَاعَالسَّ مِقِلا تُ بِّرَ:  لُوْقُيَفَ،  [ارِالنَّ شِرُن فُمِ دُهَّمَيُوَ،  ارِن النَّمِ ابٌبَ هُلَ حُتَفْيُ مَّثُ

There will come to him (In another narration: there will be portrayed to him the form of) a 

man with a hideous face, ugly clothing, and a horrible stench. This man will say to the 

person, “Rejoice at that which will sadden you; this is your day which you were 

promised.” So the person will say to this man, “[And you, may Allah give you evil.] Who 

are you? Your face is the face that brings evil!” The man will reply, “I am your filthy 

deed. [For I swear by Allah, I only knew you to be hesitant to obey Allah, quick to 

disobey Allah.] So may Allah reward you with evil.” A blind, deaf, mute man will then be 

sent to him carrying a huge hammer in his hand; if a mountain were hit with it, it would 

become dust. The man will then hit the disbeliever once and the person will turn to dust. 

Allah will then return him to his former state, and the man will hit him again. The person 

will scream so loud that everything will hear it except the humans and Jinn. A door will 

then be opened for him to the fire and he will be furnished with furnishings of the fire.] 

He will then say, “My Lord, do not establish the last hour.” 

 

This ḥadīth is recorded by Abū Dāwūd (2/281), al-Ḥākim (1/37-40), al-Ṭiyālisī (no. 753), 

and Aḥmad (4/287, 288, 295, and 296). The wording above is Aḥmad’s narration and 

that of al-Ājurrī in “al-Sharī’ah” (367-380). 
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The ḥadīth is also recorded by al-Nasāī (1/282) and Ibn Mājah (1/469-470) – the first 

part of it up until the statement, “as if birds were sitting undisturbed on our heads.” The 

same chain of narration is also from Abū Dāwūd (2/70) and Aḥmad (4/297) in a shorter 

form.  

 

al-Ḥākim said about this ḥadīth, “It is authentic according to the conditions of al-Bukhārī 

and Muslim,” and al-Dhahabī agreed. And (al-Albānī says) it is exactly as they both say. 

Ibn al-Qayyim also says it is authentic in “I’lām al-Muwaqqi’īn” (1/214) and in “Tahdhīb 

al-Sunan” (4/337), and he reported that Abū Nu’aym and others also said it is authentic. 


